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 الملخص: 

الأهمية لأي مدينة تسعى إلى تحقيق عنصر الراحة تعد المساحات الخضراء والحدائق الحدائق عناصر بالغة 
لممارسة النشاط البدني والتواصل الاجتماعي وخفض والتمتع لسكانها، حيث تعتبر رئة المدينة والمجال الوحيد 

، فهي توفر حلولًا لما تنتجه الحضرنة السريعة المفتقرة لمقومات الاستدامة من في المحيط العمرانيالإجهاد النفسي 
 آثار في الصحة والسلامة. 

وقد أصبحت الحاجة إلى المساحات الخضراء ضرورة ملحة، خاصة مع زيادة معدلات التلوث الحضري، كما 
ماعية تمية الأخلاقية والحتمية الاجتالتنموية والحأصبحت المحافظة على هذه المساحات ضرورة تفتضيها الحتمية 

 في إفادة المجتمع. هاودور  تهاوهذا راجع لأهمي

التطبيق الفعلي والصارم للقوانين والتشريعات المتعلقة المشترك بين  التعاون والحفاظ على هذه المساحات يتطلب 
نجازها ومتابعتها، و بالمساحات الخضراء في البيئة الحضرية، وتجنيد الكفاءات المختصة في تخطيطها  تسييرها وا 

ومن جهة أخرى تفعيل مشاركة المواطنين في حماية المساحات الخضراء، ودعم دور المجتمع المدني  ،هذا من جهة
في التحسيس لأهميتها، والعمل على تدارك النقص الملحوظ فيها من أجل تحقيق واقع أفضل للمساحات الخضراء، 

 والوصول إلى بيئة حضرية نظيفة.
 

المساحات الخضراء، البيئة الحضرية، التنمية المستدامة، بلدية الحامة، حديقة التجارب العلمية  المفردات الاستدلالية:  

Key words : Green spaces, urban environment, sustainable development environnementale ,                      

the Municipality Hamma, Garden scientific experiments. 

Abstract  

The Green spaces and parks are very important elements of any city that seeks to achieve the comfort 
and enjoyment of its inhabitants, where the lungs of the city and the only area for physical activity and 
social communication and reduce mental stress in the urban environment; It provides solutions to the 
health and safety implications of rapid urbanization lacking in sustainability. 

The need for green spaces has become an urgent necessity, especially with increasing urban pollution, 
the preservation of these areas has become a necessity required by the imperative of development, 
moral imperative and social determinism, and this is due to its importance and its role in benefiting 
society. 

The preservation of these spaces requires joint cooperation between the strict application of laws and 
legislations related to green spaces in the urban environment, and recruiting competent competencies 
in planning, completion, follow-up. And on the other activating the participation of citizens in the 
protection of green spaces, And to support the role of civil society in raising awareness of their 
importance, and work to remedy the significant shortages in order to achieve a better reality for green 
spaces, access to clean urban environment. 
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